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La Marxa Blava arriba
a Benicarló

......... , '
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Els pelegrins";cle l'aiguà recorden que "els valencians són els nostres germans"
i que el PHN "perjudica a tots".

TEXT: jordimaura

FOTOS: joancarlesadell

Amb curiositat i recolza
ment d'alguns i amb indi
ferència entre altres van
ser rebuts a Benicarló la
trentena de membres de la
Marxa Blava pel Mediterra
ni. En acabant de dinar en
un bar de carretera de
Vinaròs, els marxistes,
proveïts de pancartes,
camisetes amb el conegut
logotip antitransvasament i
banderes van prosseguir
caminant els"set quilòme
tres fins a Benicarló per
camins rurals i litorals.

"Ens han· de veure,
que venim de Reinosa
amb els peus desfets i
caminant amb el cor fins
a València per a denun
ciar un Pla Hidrològic
injust i insostenible",
explicava Juan Carlos que
porta ja 800 quilòmetres en

les seues botes. Ja a Beni
carló, la Marxa que inte
grava a dues desenes
d'activistes antitravassa
ment, membres de la Pla
taforma en Defensa de l'E
bre i ecologistes va ser
rebuda en la Plaça Consti
tució per Associació Sal
vem La Tossa i el Col·lectiu
Gamarús. Aquestes enti
tats havien organitzat a les
19.30 h una concentració
festiva a la plaça de la
Constitució de Benicarló
una hora abans de la roda
de premsa i conferència
prevista en la Cambra
Agrària a càrrec de Manel
Tomas de la Plataforma en
Defensa de l'Ebre, que va
reunir qüasi 150 persones.
A l'acte hi va participar un
membre antitrasvassa
ment vingut des de França
que protestava pel projecte
que contempla un trasvas
sament d'aigua del Roina a
Catalunya.

"Ens han de veure, que venim de
Reinosa amb els peus desfets i

caminant amb el cor fins a València
per a denunciar un Pla Hidrològic
injust i insostenible", diu J. Carlos

;!'
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La Cambra de
Comerç de Kusadasi
s'interessa pel Pla
d'Acció Comercial
de Benicarló

•••••••• • laVeU

Editorial

Passejant els turcs

AQUEST govern PoPular que ens governa té coses curio-
ses. Per una banda és fa autobombo d'un premi què~ha
rebut de comerç i per l'altra se li oblida el comerç que té
ací. Anem a pams. Quina millor manera de fer-se auto~' .'
propaganda que anar dient que venen d'altres països per
a veure el que s'ha fet, comercialment parlant. Fins ací
estaria bé, a no ser que pensen que per portar a passejar
els turcs per dins la plaça del mercat, recientment arregla-
da, el nostre comerç tradicional ja està bé. Ficats a estar
bé, s'haurien de mirar com han deixat de malament el seu
exterior, com té abandonada la zona peatonal, com cada
vegada hi ha menys paradetes al mercat del dimecres,
com no promociona absolutament res que vinga directa
ment dels comerciants, com no té ni la més mínima visió
de futur i no inverteix en publicitat del nostre comerç tradi
cional, ja siga en tanques publicitàries, campanyes de
ràdio, etc., Ò fins i tot en les campanyes que engeguen els
propis comerciants de la ciutat, com a molt, segons la
seua visió de futur, fan el nomenat "urbanisme a la carta"
donant facilítats per a instal'lar grans superfícies comer
cials. Eixa és la seau visió de recuperar ei comerç tradi- o. [J

cionaL Com a mostra la campanya del milió de fa dos
anys, engegada per la Unió de comerços: en els cartells
publicitaris d'ença apareixia com a col'laborador l'Ajunta
ment, la realitat va ser que no va ficar ni una pesseta. Això
sí, li va quedar molt bé dir que si col·laboraria. A la cam
panya d'enguany, la dels 10.000 euros, com no apareix als
crèdits, els comerciants, suposem, hauran pensat que
dues vegades no entropessen en la mateixa pedra.

TEXT: redacció

FOTOS: joancarlesadell

El president de la Cambra
de Comerç de Kusadasi, el
Sr Egul, i el director de
l'Escola d'Hostaleria i .
Turisme de Kusadasi, el Sr
Yuksel van visitar ahir la
ciutat de Benicarló fruit
d'un programa marc de la
Unió Europea i Eurocam
bres. L'objectiu principal
de la visita i del programa
transfronterer se centra en
la redacció d'un Pla d'Ac
ció Comercial per a la ciu
tat. Durant el desenvolupa
ment del projecte les

accions s'han encaminat a
realitzar treballs de camp,
visites tècniques i pràcti
ques.

La delegació de Tur
quia, ha mantingut una
reunió amb l'alcalde de la
ciutat Jaime Mundo i l'edil
de Comerç i Governació,
Jose Antonio Redorat al
llarg de la qual hi ha hagut
un canvi d'impressions i
se'ls va mostrar el conjunt
del pia d'acció comercial
de la ciutat de Benicarló en
el que van posar un gran
interés. Conclosa la reunió
la delegació, al costat d'a
quests representants
municipals del Partit Popu-

lar, es van dirigir al Mercat
Central, la zona comercial
del centre de la població i
l'aparcament de la Plaça
de la Constitució. La dele
gació de Kusadasi es va
anar especialment satisfe
ta de la seua visita al mer~
cat central i del que allí van
vore. Aquesta és la sego
na visita oficial que el
municipi rep després que
meresquera el Premi
Nacional de Comerç de
l'any 2002.

Els visitants que amb
aquest motiu visiten Beni
carló podran comprovar el
magnífic estat dels pavi
ments de la plaça del Mer-

cat, la brutícia que allí s'a
rreplega, les pintades i els
bassals d'aigua. Amb una
senzilla passejada pel cen
tre es pot constatar el dete
riorat aspecte que presen
ten els materials de .I,es ,l,'

darreres fasses de peato
nalització i la circulació de
vehicles per la zona peato
nal a totes hores. A la
plaça Constitució podran
jugar a "salvar-se" si no
tropessen amb cap rajola i
veuran èl model i caracte
rístiques que ha de tiri,qre.
una plaça concebuda per a
fer mascletades i el pa i
porta anual. Que es note
que tenim un premi, xé.
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El Centre Comercial Costa d'Azahar tindrà 70
botigues, 11 sales de cine i 18 pistes de birles

La Conselleria de Comerç no contempla noves llicències comercials per a la zona.

TEXT: jordimaura

FOTO: joancarlesadell

Representants de l'empre
sa catalana Floirac, van
presentar a Benicarló el
Centre Comercial Costa
d'Azahar -que es troba en
construcció- i que es con
cep com una mescla d'hi
permercat integrat en una
galeria comercial amb una
àrea de 30.000 m2 d'oci i
restauració amb un horari
diferenciat que ha suposat
la inversió de 36 milions
d'euros. La superfície
comptarà amb 1.000 plSl
ces d'aparcament, 11 sales
de cine d'última generació
digital amb més de 2.000
butaques, un edifici singu
lar amb passejos enjardi
nats i una espectacular
àrea d'oci amb una pista
de birles de 18 pistes que
serà explotada per un grup
català i un hali de més de
1.200 m2. En una segona
fase es construirà un hotel
al costat de la N 340 i el
centre de talassoteràpia

amb piscines cobertes,
jacuzzi en una volta envol
tant de 25 metres d'alçada.
La Cadena Miró, Esports
Aiwan, gasolineres amb
descompte i més de 70
locals comercials i franquí
cies conformaran l'oferta
d'aquest centre comercial
del que el seu portaveu va
recordar que "no hi ha
cap oferta comercial d'a
questa envergadura
entre Tarragona i Valèn
cia".

Gabriel Solé, portaveu
de Floirac va recordar que

el projecte compta amb
llicència comercial de la
Generalitat des del juliol
del 2001 i que estem tran
quils perquè l'únic projecte
amb llicència comercial en
tota la comarca és el Costa
d'Azahar i encara que
escoltem que hi ha altres
projectes la Conselleria de
Comerç insisteixo en que
aquest és l'únic amb llicèn
cia en la província en els
últims 3 anys i deguda al
problema en què es troba
va la firma Palau.

Els accessos al centre

comercial, que s'inaugu
rarà en el mes de maig,
estan a punt de començar
a construir-se en el mes de
desembre una vegada
obtingut el permís de
Foment i la firma catalana
suportarà la construcció de
la rotonda ubicada al cos
tat de Creu Roja en la N
340. Solé va destacar la
importància d'haver solu
cionat "el greu problema
de la fàbrica Palau, amb
acords amb les adminis
tracions, Seguretat
Social i treballadors de la
firma que es trobava en
suspensió de paga
ments", al mateix temps
que es va felicitar per la
creació de 400 llocs de tre
ball i la ubicació elegida
"en una zona pròxima a
la Ciutat Sènior, Port
Esportiu i altres projec
tes en marxa", com el
camp de golf. "Sens
dubte -va dir Soler- es
convertirà en el centre
d'influència del sud de
Tarragona i nord de Cas
telló".

L \1 d" 'S'" .' l''''•aveu:!e'enlcaro
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L'ocupació a les cases
rurals per a cap d'any

està al 100%

Trobar una casa rural a l'interior de
Castelló per a passar la nit de cap d'any
s'ha convertit en un objectiu quasi
impossible.

.•;.¡;.~.

••••••••• • p~

Cartes

La 'r' final

SENYORA directora de LA VEU de Benicarló:
Primer van ser els polítics de la zona (Mundo, Flos,

Sanmartín, Martínez...), després alguns locutors de
ràdio i ara s'ho han apegat els presentadors/es dels mit
jans de comunicació audiovisuals del nostre poble. No
sé si és una moda, un esnobisme, o una falta de reS:'
pecte per la parla del seu poble. Jo, senyora directora, li
puc dir que cada vegada que sento per la tele eixa 'r'.
final dels infinitius, se'm posen els pèls de punta. No
entenc com, per exemple, el senyor Flos, a qui se li
omple la boca de benicarlandisme, fins i tot fent osten.
tació pública amb frases com "vosté podrà ser tan
benicarlanto com jo, però més que jo no", parla de la
mateixa manera que ho fan a Castelló, Torreblanca o.
Almenara. Potser així pensen que són més valencians.
Quina vergonya!

•••••• vicentmartínez

Les 2.000 places d'allotjament reco
negudes per l'Agència Valenciana de
Turisme (AVT) estan completes a un

mes i mig per al fi d'any.

TEXT: jordimaUra

FOTO: joancarlesadell

Les 2.000 places d'allotja
ment reconegudes per
l'Agència Valenciana de
Turisme (AVn estan com
pletes a un mes i mig per al
fi d'any. Des de l'empresa
de cases rurals Sínodos,
Teo Masip explica que
"enguany els interessats
han reservat amb molta
antelació, fíns i tot les
reserves es realitzen una
vegada començat l'any",
al mateix temps que qualifi-

cava com "inusual" l'aug
ment en la demanda d'allot
jaments "tenim una altra
llista de reserva per si
fallara algun com·
promís", va assegurar.

No sols les cases rurals
es troben completes sinó
que els albergs rurals de la
Tinença, Els Ports i Maes
trat i fins i tot alguns càm
pings freguen el ple. El per
fil d'aquells que opten per
eixir en fi d'any són princi
palment joves que opten
per paratges més bells i
allunyats de les grans ciu
tats o la costa.

Cartes
Voreres

ÉS evident que cada dia Benicarló es fa més gran i
hi ha més gent que necessita moure's pel carrer i
necessita fer ús de les rampes que l'ajuntament va
habilitar a la major part de les voreres. Persones amb
cadira de rodes, dones amb cotxets de xiquets
(alguns amb bessons i tot!), gent gran amb el carret
de la compra o fins i tot amb carros dels supermer
cats.

Doncs bé, cada dia resulta més difícil poder tra
vessar el carrer per qualsevol d'aquestes rampes
(algunes mig trencades i sempre mal senyalitzades).
El civisme d'alguns dels conductors benicarlançJos
que impunement envaeixen aquests espais és inexis
tent.

L'ajuntament hauria de començar una seriosa cam
panya de sensibilització amb cartells i fins i tot amb
multes als infractors. Ara, tot això requeriria una coor
dinació entre les regidories de Benestar Social, Obres
i Serveis i Governació i això, a hores d'ara, sembla
impossible.
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Això és el que vaig saber llegir en l'anterior número de la seua revista, el 359.

La Veu de Benicarló

TEXT: ellector

El tema de la setmana -les
pintades que embruten
façanes, tanques, portes i
edificis emblemàtics d'a
rreu de la geografia local 
ha propiciat que la seua
revista torne a recuperar
una secció tan necessària
com la de l'editorial. Un
editorial breu, escagarran
sit, però canyer, en la línia
de la casa, d'aqueixos que
no deixen pal dret. Una
curiositat, s'afirma que hi
ha hagut una "incautació
d'esprais al Museu de la
Mar". Algú em pot dir on
és aquest museu?; segura
ment es deuen referir a les
naus industrials que' tan
bellament guarneixen el
nostre entorn portuari.

Celebro que dos beni
carlandos il·lustres (Joan
Brusca i Àngel Alonso)
hagen estat notícia per
raons ben positives. Llàsti
ma que cap dels dos puga
ser mai reconegut pel nos
tre ajuntament a causa de
les seues evidents incom
patibilitats podríem dir ide
ològiques amb els postu
lats de l'equip de govern

del senyor Mundo.
La carta de Jesús Fres

quet 'Zurdo" és d'una cla
redat diàfana. Les simpa
ties que va aixecant el sen
yor Marcos Marzal no es
redueixen exclusivament a
les formes sinó que algú
del món de l'esport entra
també en el fons i ens pre
senta el regidor d'esports
amb una important dosi d'i
neptitud per desenvolupar
el seu càrrec.

Per mi la gran notícia de
la setmana a LA VEU ha
estat la reincorporació de
la secció del Mussol. Sem
pre se'n pot aprendre del
que diu aquest pardal;
calia una columna assen
yada com aquesta lluny de
la visceralitat a què ens
tenen acostumats alguns
membres del seu consell
de redacció. Enhorabona.
Ara només cal que es tor
nen a fer un pensament
personatges com Àlvar
Añó, Joan Gregori, Fran
cesc Añó, Noemí Oms o
Tonyo Fibla per recuperar
l'antic esplendor que va
tenir LA VEU. Potser siga
excessiu això de l'esplen
dor.

L'article del senyor
Bausà d'aquesta setmana
ultrapassa els àmbits de
l'ecologisme estricte i s'en
dinsa, com sempre però
aquesta vegada d'una
manera més explícita, en
el terreny de l'ètica i la
moral. És cert tot el que
diu. En aquests temps
ppers que corren no hi ha
matisos, o ets amb mi o ets
en contra meua, si no ets
amb mi, que defenso els
interessos de tooooots els
espanyols i toooooots els
valencians esdevens un
mal espanyol o un mal
valencià. Que es preparen
per al dia 24 els que vagen
a la manifestació de Valèn
cia perquè la campanya
mediàtica contra tot el que
siga discrepar sobre les
infinites bondats del PHN
és realment, com diria
Jordi Pujol, fastigosa.

També, com sempre,
m'ha agradat l'article de
San Abdón. M'hauré de
comprar i llegir el Vivir para
contaria, quin remei. La
secció del seu guardonat
col·laborador sempre m'ha
impressionat. Els poca-sol
tes del futbol no han de fer

cap esforç per omplir una
pàgina, en canvi, aquests
atinafs comentaris literaris
requereixen tenir uns
importants coneixements
enciclopèdics i un treball
ingent de lectura i reflexió
prèvies.

Senyor Tolito, què és
una "Legionaria de Cristo
Rey"? M'ha encisat molt
tot això que explica del
senyor Botella i m'ha tornat
a temps passats amb
expressions com "gover
nar amb mà ferma" o
imatges atàbiques com les
de les taules benèfiques.
És veritat, aquesta gent ha
sabut mantenir encesa la
flama de l'Espanya eterna,
l'Espanya de Berlanga o,
fins i tot, de la família Ozo
res.

L'ESPIFIADA DE
LA SETMANA
Vaig assistir al bonic acte
poètico-musical de com
memoració del Xé aniver
sari de la Penya Setrill. A la
imatge que acompanya la
ressenya de la seua revis
ta no apareixen tots els
poetes participants. Per
què?
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Destrossen el cap
del monument al

llaurador

r----------------------,
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LA POLICIA LOCAL I EL 112 I
1

La Generalitat Valenciana ha integrat a la Policia 1
Local de Benicarló al telèfon d'emergències i urgèn- 1
cies 112 del País Valencià. Fins ara la ciutat de Beni- II
carló estava connectada al servei d'emergències 112 1
per l'emissora de, ràdio, fax i telèfon i disposer;¡. des '. J
d'ara d'una connexió telemàtica "per agilitzar la '
recepció d'informació i optimar les intervencions
en emergències", segons va explicar el conseller de
Justícia i Administracions Públiques, Carlos Gonza
lez Cepeda. A les comarques de Castelló les policies
locals integrades fins al moment són les d'Almasso-
ra, Benicarló, Borriana, Benicàssim, Nules, Onda,
Orpesa, Peníscola, la Vall d'Uixó, Vila-real i Vinaròs,
informa Jordi Maura.

PREMIS PYME

L'estàtua, de xicotetes dimensions, ha
patit innumerables atacs vandàlics.

L'estàtua va ser donada per la família
de José María Febrer Callís i és

l'homòleg de la Gent de la Nostra Mar

TEXT: jordimaUra
---

FOTO: joancarlesadell

El cap del monument al
llaurador, ubicada en la
confluència de l'avinguda
Jacinto Benavente i el
Camí Alcalà de Xivert, ha
sigut arrancada d'arrel del
cos de l'agricultor. L'està
tua, de reduïdes dimen
sions i situada en el centre
d'un jardí, ha sigut en els
últims mesos víctima de
nombrosos actes vandàli
ques com pintades i des
trosses. L'equí que l'acom
panya ha sigut víctima dels
aerosols i fins i tot s'han
incorporat garrofes natu-

rals en el pedestal a mane
ra d~aliment. Davant dels
reiterats atacs vandàlics
d'aquesta estàtua -a la
què pareix que els ciuta
dans incívics li hagen per
dut el respecte- el consis
tori es limita de moment a
reparar la peça amb l'ajuda
de la Brigada Municipal,
sense que haja optat per
una solució més dràstica.
L'estàtua va ser donada
per la família de l'exalcalde
José María Febrer Callís i
és el monument homòleg
al de la Gent de la Nostra
Mar, un poderós pescador
de dos metres que es troba
ubicat en la llotja pesquera
de Benicarló.

Us informem del canvi de data en la celebració de la
gala de lliurament dels Premis PYME 2002 organit- .
zats conjuntament per part de la Confederació Cas
tellonenca de la Petita i Mitjana Empresa (PYMEC,
l'Associació de Comerç i Serveis de Benicarló i l'A
juntament de Benicarló. L'acte tindrà definitivament
lloc al Parador de Turisme de Benicarló el proper dis
sabte 7 de desembre a partir de les 21.30 hores. Més
informació sobre aquests premis a la web municip¡:¡1
htlp:l/www.ajuntamentdebenicarlo.org , dins la sec
ció La Ciutat - Comerç, informa Fidel Garcia Mese
guer.

CONVENT
El proper divendres 22, a les 20:30 hores a la Caixa
Rural de Benicarló, tindrà lloc la conferència 'La res
tauració del convent de Sant Francesc' i presentació
del projecte museístic, a càrrec d'Ana Meseguer
Branchat.L ~



Manel Tomas
"Demanem que s'extraga la
política del debat hidràulic"

laveuc

13'6
~ES DEL 18 D'AGOST DE 1995

Manel Tomas és portaveu de la Plataforma en Defensa de l'Ebre (POE), té 46 anys i
és empleat públic. Participa en la Marxa Blava contra el PHN iniciada el dia 30 en Rei
nosa que conclourà a València este diumenge 24 coincidint amb la celebració de la )
convenció RAM8AR, on se celebrarà una gran manifestació contra la política hidràu- }
lica dels últims anys. L'etapa de dimarts tenia com a destínació Benicarló.

TEXT: jordimaura
FOTO: jcadell

Per què heu optat per una
marxa de protesta?
És la quarta marxa que realit
za la PDE després de la de
Brussel'les, Andalusia i
Madrid explicant quina és la
situació problemàtica. Re
quereix un sacrifici personal
molt fort caminar durant tants
dies, però compensa ,en
veure que hi ha gent que
escolta i dialoga.
Com es diu, és una marxa
polititzada?
No, és un moviment al marge
de la política i precisament
demanem que s'extraga la
política del debat hidràulic
perquè no és un tema de pre
campanya sinó més comple-

xa i seriosa i ha d'abordar-se
amb un alt component cientí
fic i tècnic. Demanem a les
forces polítiques que no
introduïsquen elements
estranys en el debat.
Quina rebuda espereu a la
Comunitat Valenciana?
Com és un lloc en què la
gent té una idea molt prefigu
rada esperem certa indi
ferència en el País Valencià
ja que no es coneix un altre
missatge que "l'aigua que
sobra de l'Ebre servirà per
a enriquir-nos" i d'altra
banda una receptivitat eleva
da dels sectors més sensi
bles contra la política de
caos urbanístic que s'està
implantant en el País Valen
cià. No demanem als valen
cians que s'impliquen en la
defensa de l'Ebre sinó que

cada zona defenga els seus
espais naturals i rius. La gent
ha de preguntar-se si els
pareix bé que el Xúquer es
desvie cap a Múrcia i que en
l'Albufera desemboque l'E
bre.
Quines expectatives hi ha
sobre el PHN?
El dèficit bídric reclamat per
al País Valencià no és per a
regadiu sinó per a la indústria
turística i immobiliària i la
seua xarxa de camps de golf
i segones vivendes. El propi
Zaplana a Brussel·les va
admetre que l'aigua era
necessària per a mantenir el
creixement econòmic dels
valencians. No es contempla
el regadiu com a finalitat ni
ací ni a Múrcia. Proposem
que els diners europeus per
a modernitzar canonades es

destine als agricultors i que
no hagen ells d'assumir el
cost de les modernitzacions.
Us convenç la promesa del
PP que cap camp de golf
es regarà amb aigua trans
vasada?
L'afirmació és factible sem
pre que hi haja aigües de pit
jor qualitat per a regar els
camps de golf. El problema
dels camps de golf és tota la
planificació urbanística de
l'entorn que els acompanya:
piscines, urbanitzacions i un
ús abusiu de l'aigua, no es
tracta només d'una gespa
cuidada, simplement són
l'excusa per a uns projectes
que no es corresponen amb
la sostenibilitat del territori. El
sistema de camps de golf
dissenyat en el País Valencià
és el nord-americà per a

I
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Carxofa i panissola

LA CARXOFA
Una carxofeta primerenca per al regidor de cultura que
de tant en tant n'encerta una. Ara reparteix entrades per
al teatre als .alumnes dels instituts. Tot siga per· la cultu
ra. Les coses ben fetes s'han de reconèixer.
LA PANISSOLA
Una panissola resseca per al Sr. Flos, regidor de cultu~

reta, que per a fer-se propaganda 'copa' el locals privats
i la resta d'associacions s'han de buscar la vida. Les
flors que se les tire a la seu del partit. Encara no estem
en campanya.

zones de gran humitat, és
malgastador i dubtosa la
riquesa social que crea.
Què és la nova cultura de
l'aigua?
La nova cultura de l'aigua no
sols és oposar-nos al trans
vasament de l'Ebre, és tren
car la dinàmica de l'ús de l'ai
gua dels últims 100 anys en
l'estat espanyol. La cultura
del segle passat era
"embassament, canonada i
reg són una font de rique
sa", ha arribat el moment de
posar orde en els 1.200
embassaments i transvasa-

~ Beniearló

ments fets per a uns territoris
amb unes característiques
climàtiques molt acusades i
en el que s'aplica un model
esgotat. Proposem un model
com reutilització, modernit
zació, preservació i regene
ració dels aqüífers. Els 400
hm3 de dèficit del PV es
cobririen, segons un estudi
d'enginyers de la Universitat
de València, amb la renova
ció de la xarxa urbana de la
ciutat de València i d'Alacant
capital, obres que tardarien
entre 8 i 10 anys per a uns
polítics amb un cicle de 4. La passada setmana ja vam incidir en el que representa

que mitja ciuat estiga més pintada que un quadre de
Picasso i que les nostres autoritats no se n'enteren. Ara
bé, la seua desidia es veu que no té límits. Encarreguen
monolits per a significar personatges il· lustres de la nostra
ciutat, en aquest cas el monolit del Dr. Coll, i després sel's
oblida que hi són. Amb més firmes que un xec bancari, el
nomenat monolit està deixat de la ma de Déu, entre mig
de contenidors i ben descuidat. Certament es veu que per
certs llocs no passen els responsables de cuidar la nostra
xicoteta història. Com la seua història no la poden recor
dar, faria fàstic, miren cap un altre lloc.
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Els Premis Alambor
seran el 6 de desembre

L'Associació compleix dos dècades de plena activitat en la recuperació de la nos
tra cultura i la nostra llengua a través del treball que fan tot l'any les seues sec
cions.

TEXT: ximobuseno

FOTO: laveu
---~~~-

Per aquest motiu tan
assenyalat l'Associació
Cultural Alambor celebra
un nova edició dels actes
més arrelats i alhora més
prestigiosos de les nostres
comarques: la Festa de
Lliurament dels XIV Premis
Alambor (XIV Premi de
Narrativa, X Premi d'Inves
tigació Idiomàtica i III Premi
d'Investigació Històrica) i
d'Homenatge, que aquest
any seran els homenatjats
Joan Solà (àmbit científic);
Xarxa Teatre (àmbit cultu
ral); AC L'Estel del Callet
(àmbit cívic) i Àngel Alonso
(Pitxi Alonso) (àmbit espor
tiu;) i també comptarem
amb la presència de l'es
criptor convidat Jordi L1evi
na, col·laborador de Cata-

lunya Radio i TV3·i guanya
dor l'edició de 1996 dels
nostres Premis de Narrati
va. Seria un honor per a
l'Associació Cultural Alam
bor comptar amb la vostra
presencia en aquest Sopar
de Lliurament dels XIV Pre
mis Alambor i d'Homenatge
que tindrà lloc al Parador
de Turisme de Benicarló al
proper divendres 6 de
desembre de 2002 a les 9
del vespre, i que volem que
siga una nova trobada cul
tural de les nostres comar
ques en un ambient de joia
i germanor.

El preu per assistir a
aquest sopar serà de 30
euros per als socis i de 35
euros per als no socis de
l'Associació Cultural Alam
bor. Els tiquets els podeu
retirar o reservar a la Llibre
ria Grevol fins el dilluns 2
de desembre.

El preu per assistir a aquest sopar
serà de 30 euros per als socis i de 35

euros per als no socis

El secessionisme lingüístic

TEXT: jordimaura

Com a celebració del 70
aniversari de les normes de
Castelló, la editorial Alam
bor va oferir la segona de
les conferències del cicle.
El saló d'actes de l'lES
Coromines va ser l'escena
ri de la xerrada que va ofe
rir Miquel Angel Pradilla,

professor titular de la Uni
versitat Rovira i Virgili i
vocal del Grup Català de
Sociolingüística.

Amb el títol "El secessio
nisme lingüísitic valencià:
història d'un despropòsit",
Pradilla va tractar sobre els
criteris que argumenta el
secessionisme, els criteris
de la unitat de la llengua, i
el perill del secessionisme

actualment, segons Pradi
lla, "un dels principals
problemes que entreban
quen l'us minimament
normal del català al Pais
Valencià".

Pradilla va considerar el
secessionisme lingüístic
una estratègia productiva
contra l'ús de la llengua, i
com la millor manera d'aca
bar d'enfonsar un idioma

de demografia modesta.
En acabar la conferència

es va fer una presentació
del llibre 'Societat, llengua i
Norma' publicat per l'edito
rial Alambor. La pròxima
conferència, també al saló
d'actes de l'les Joan Coro
mines, debatrà sobre l'a
cadèmia valenciana de la
llengua ,des del seu origen
al seu futur.
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Diverses maquines excavadores van
iniciar els treballs de remodelació de
la Plaça del Convent.

Inicien les obres de
remodelació de la
Plaça del Convent

josepsanAbdon

Salamina

Els dies gloriosos

13 - X - 2002
Giro la darrera pàgina del llibre Soldados de Salamina de
Javier Cercas amb la sensació de felicitat que només dóna
la lectura d'un bon llibre. El protagonista de la novel·la és
l'escriptor Rafael Sanchez Mazas, amic íntim de José
Antonio Primo de Rivera amb el qual va fundar la Falan
ge, el narrador de la història és un novel·lista que treballa de
periodista per guanyar-se la vida, un dia rep l'encàrrec d'en
trevistar el fill de Sanchez Mazas; el també escriptor Rafa
el Sanchez Ferlosio, aquest després d'haver-se pres unes
cerveses li conta al periodista que el seu pare s'havia salvat
d'un afusellament al santuari del Collell, un lloc molt proper
a Banyoles; són els darrers dies de la guerra civil, l'exèrcit
republicà es retira cap a la frontera francesa, i decideixen
abans afusellar tots els presos, però Sanchez Mazas acon
segueix escapar-se cap al bosc proper, allí encara és des
cobert per un milicià, que finalment decideix no delatar-lo,
viu una temporada al bosc on és ajudat a sobreviure per uns
soldats desertors de l'exèrcit republicà. El periodista creu
que això pot ser un magnífic tema per a una novel'la i es
posa a investigar per trobar persones que pogueren haver
viscut aquell episodi.

El segon capítol del llibre presenta la reconstrucció de la
biografia de Rafael Sanchez Mazas una vegada acabada
la guerra, però el novel'lista pensa que li falta alguna cosa
per completar la novel'la, és llavors que amb una conversa
amb l'escriptor xilè Roberto Bolaño, aquest li conta la histè
ria d'un turista francès, que en realitat era un exiliat espan
yol, que havia format part de l'exercit republicà i que havia
lluitat després amb l'exercit francès en la segona guerra
mundial. És així com l'autor ens presenta en el tercer i últim
capítol de l'obra Miralles, un personatge excepcional, d'una
gran humanitat, i amb la presència del qualla novel'la asso
leix els moments de major nivell literari i de major impacte
emocional davant el destí que tenim assignat els ser
humans.

Mario Vargas Llosa escrivia fa uns mesos en la seua
columna dominical de El País el següent pel que fa a aques
ta novel·la: "Soldados de Salamina de Javier Cercas es
un Iibro magnífico, uno de los mejores que he leído en
mucho tiempo y merecería tener muchos lectores, en
esta época en que se ha puesto de moda la literatura
Iigera, lIamada de entretenimiento, porque así aquellos
comprobarian que la literatura seria, la que se atreve a
encara los grandes temas y rehuye la facilidad, no tiene
nada de aburrida,y, al contrario; es capaz también de
encandilar a sus lectore.s". En efecte, Soldados de Sala
mina, és un llibre molt amè, però al mateix temps amb una
gran profunditat de pensament, un llibre que cap bon aficio
nat a la literatura ha de deixar de llegir.

• ••••

voreres dels carrers La
Pau i Plaça del Convent,
molt deteriorades. El Ple
extraordinari del passat
mes va servir per a fer
una modificació pressu
postària que sufragara els
honoraris dels serveis
d'assistència tècnica i de
redacció del projecte de
remodelació de la dita
Plaça que instal'larà en
breu una adequada
i1·luminació del convent
dels franciscans alcanta
rins.

TEXT: jordimaUra

FOTO: joancarlesadell

En primera instància es
va procedir a l'arrancat de
l'actual paviment i retirada
del mobiliari urbà, mante
nint-se la vegetació exis
tent. Amb la remodelació,
el consistori pretén recu
lar l'entorn del monument,
millorar l'angle de visibili
tat al Convent que ha
sigut recentment restau
rat i arreglar el ferm i

CULTURA
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o "g·C acional:
e s ment Ú ic (2)

la hi

La Marxa per l'Ebre a la Mediterrània contínua el seu recorregut. El diumenge 17 hi
hagué una manifestació a Tortosa amb unes quinze mil persones.

TEXT: perebausà

La primera etapa de la
Marxa en terres valencia
nes acabà A Benicarló el
dia 19. La rebuda fou orga
nitzada per l'associació Sal
vem la Tossa i el Col·lectiu
Gamarús. El proper diu
menge 24 de novembre es
celebrarà una manifestació
en València sota el lema
"Marjals, deltes i rius
vius".

Els diversos portaveus
de la dreta valenciana conti
nuen reafirmant "el pensa
ment únic" envers el PHN
amb les seves declara
cions. El president Olivas
considerà una irresponsa
bilitat la convocatòria de la
manifestació del dia 24 i
demanà al govern d'Aragó
que no propicie l'enfronta
ment entre territoris. El líder
empresarial valencià Arturo
Virosque titllà d'indesitja
bles els que participaran en
la manifestació. En l'acte de
col·locació de la primera
pedra del transvasament
Xúquer-Vinalopó, Jose
María Amar afirmà que el
PHN és irreversible i que es
farà amb totes les conse
qüències. Eduardo Zaplana
assegurà que, però la
societat valenciana res
pondrà a la manifestació del
dia 24 perquè si no "algú
podria confondre modera
ció i serenitat amb feble
sa". Els grups ecologistes
valencians reivindiquen el
dret democràtic a la protes
ta pacífica i que la manifes
tació vol obrir un debat tran-

quil i racional sobre la gestió
de l'aigua.

En aquesta desigual
batalla mediàtica manquen
les aportacions dels cientí
fics i els tècnics. Projectes
de la magnitud del PHN i
transvasament de l'Ebre
deurien d'estar recolzats
per la majoria de la comuni
tat científica i tècnica. Sem
bla que no és exactament
així.

El 5 de setembre de 2000
el ministeri de medi ambient
(MIAM) presentava l'avant
projecte del PHN (APHN) al
Consell de l'Aigua. A la
vegada el MIAM demanava
a un important grup de cien
tífics i tècnics -hidròlegs,
biòlegs, enginyers, econo
mistes, sociòlegs...- la seva
valoració personal sobre
l'APHN. Aparentment es
buscava un debat obert i
fonamentat científicament
sobre la gestió de l'aigua a
l'estat. Dels 132 experts
consultats, 82 lliuraren els
seus treballs al MIAM que
desprès de pagar dues-cen
tes mil pessetes pels drets
d'autor, no publicà res, ni
una línia d'aquests infor
mes. Molts autores dema
naren al MIAM que donés a
conèixer els seus treballs
sense obtenir cap resposta.

Un d'ells, Domingo Jiménez
Beltran, Director Executiu
de l'Agència Europea del
Medi Ambient, decidí penjar
a internet el seu treball i el
govern espanyol realitzà
pressions a les institucions
europees per treure l'infor
me de la xarxa. Com es de
suposar les valoracions d'a
quest tècnic de l'APHN
eren molt crítiques. Molts
dels experts consultats pel
MIAM, seixanta-dos, es
van reunir a Madrid el 2 de
febrer de 2001 per intercan
viar informació, i arribaren a
la conclusió que els seus
treballs manifestaven una
disconformitat amb els plan
tejaments de l'APHN.
Demanaren la retirada del
projecte o l'obertura d'un
debat ampli de la comunitat
científica. Res d'això passà,
l'APHN fou aprovat per les
Corts Espanyoles i esdevin
gué Pla Hidrològic Nacio
nal.

Com a resultat de la reu
nió de Madrid s'elaborà un
document de síntesi on es
resumeixen les principals
valoracions dels experts. El
PHN assegura que la conca
de l'Ebre excedent, però es
parteix d'un supòsit fals: la
constància de les aporta
cions naturals, no es consi
dera que l'augment de la
superfície forestal a la
capçalera o el canvi climàtic
faran reduir el cabal del riu.
Els experts denuncien un
tractament de les dades
estadístiques poc contras
tat. El PHN assegura que
en un any hidrològic mitjà

l'Ebre aboca a la mar uns
5000 Hm3 "sobrants" -ja
descomptat el "cabal
ecològic" de 3100 Hm3
del que es transvasaran
1050 Hm3. Amb aquesta
sostracció els científics opi
nen que es condemna al riu
a un estiatge -règim estival
permanent i sense aquesta
aigua el Delta de l'Ebre
degenerarà. Molts ecòlegs
estimen les necessitats del
riu en 9000 Hm3. Els
experts també denuncien
l'impacte del PHN en el Piri
neu amb el gran nombre
d'embasaments. El PHN
determina que la Conca del
Segura és deficitària però
els experts assenyalen que
les expectatives creades
pel transvasament a mig
termini farà créixer tant la
demanda que continuarà
faltant aigua com passà
amb el transvasament Tajo
Segura. Assenyalen també
la pèssima qualitat de l'ai
gua transvasada. La Directi
va europea de l'Aigua intro
dueix la recuperació integra
dels costos de l'aigua en el
seu preu. El PHN fixa un
preu uniforme de 52 pesse
tes quan amb càlculs realis
tes el preu deuria d'estar al
voltant de les 100 pessetes.

Les decisions polítiques
han de basar-se en con
sens tècnics i científics. La
dreta valenciana, ja acaba
da la batalla lingüística
valencià/català, necessita
un altre assumpte per afe
blir l'oposició i la trobat amb
l'aigua.

Continuarem.
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Azaña va tornar
65 anys després

El col'legi religiós La Salle va acollir
la representació d'una obra escrita
en 1937 pel president de la Repúbli
ca.

TEXT: jordimaura

FOTO: laveu

De la mà de la companyia
de teatre L'Escenari i sota
la direcció de Josi Gan
zenmüller, autor de l'a
daptació de l'obra de
Manuel Azaña "La Velada
en Benicarló", l'esperit
que el president de la
República volia transme
tre va tornar a Benicarló
65 anys després d'haver
escrit aquesta obra en
plena Guerra Civil. La
història narra com en una
nit de guerra set viatgers
de diferents classes
socials i tendències políti
ques --de les que el seu
autor exclou a nacionalis
tes bascos i catalans pel
seu atac a l'estat- coinci-

deixen en un alberg de
carretera, a Benicarló, i
com en la sobretaula ana
litzen els problemes que
pateix Espanya, les cau
ses del conflicte i possi
bles solucions, al mateix
temps que lamenten les
múltiples víctimes. Frases
tan profundes com "què
han fet els espanyols
per a odiar-se tant els
uns als altres" o "si
guanyen la contesa
diran que els culpables i
eis que vam iniciar la
guerra vam ser nosal
tres" van tornar a escol
tar-se de la mà d'aquests
actors no professionals.

L'obra constitueix una
aposta pel diàleg com a
via per solucionar els con
flictes, una filosofia que
encara perviu i té validesa

65 anys després a pesar
dels innegables avanços
polítics, econòmics i
socials.

AI llarg de l'obra es van
projectar diapositives inè
dites de la Guerra Civil i
les quasi 300 persones
que van tindre el privilegi
d'accedir al Col'legi La
Salle -que curiosament va
acollir la representació
d'aquesta obra escrita pel
president republicà- van
gaudir de música en
directe de la concertista
de violoncel Anna Pitarch
que va actuaren
moments molt puntuals
de l'escenificació desta
cant els aplaudiments
que va arrancar la peça

El Cant dels Ocells que
va ser magistralment
interpretada. La lectura
escenificada va comptar
amb una xicoteta ambien
tació a base de maletes i
una vella ràdio que li va
donar a l'obra un toc inti
mista i evidenciador de
com discorria la contesa.

ACTORS
En l'obra van participar
els actors Jordi Cid,
Joanvi Vallés, Patri Sas
triques, Joan Peiró, Àngel
Rodriguez, José Maria
Fibla i Juanma Cerdà. El
repartiment va comptar
també amb l'actriu Anna
Foix.

CÒPIES DIGITALS DE FORMAT MENUT I DE PLÀNOLS
AMPLIACIONS I REDUCCIONS DE L'1 % AL 4000/0
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I HANDBOL I Stil Vivenda Benicarló 32
BM Onda 21

El Stil Vivenda Benicarló va superar l'Onda per 32 a 21 en el partit més fàcil del que
va de temporada.

TEXT: chbenicarló

SV Benicarló
Bayarri, David, Puerto, Fede 3,Senar 5,Segana 3,Jordi 2, Pelli
cer 2, Sasa 1l,Simo,Castell 6,Garcia I i Henero I,
BMOnda
NaVaJTO 3,Soto 5,Nava1To I,Cid,Lopez 3,Catalan 5,Mustieles 2
i Moreno 2.

Futbol base: Gregorio Segarra

El partit més fàcil del que va de temporada contra llil rival molt
fluix. L'únic problema que tenia l'entrenador local era com
motivar els seus jugadors, que als deu minuts guanyaven per 8
3. Els locals van canviar la defensa amb respecte a altres partits
i van eixir amb una defensa 6-0.

18 REGIONAL CADET
Borriana O
Benihort 2
El Benihort va conseguir
una important i treballada
victòria en el difícil camp de
terra de L1ombar. El partit

va resultar tan anivellat
com a priori calia esperar,
però dues 'bombes' d'Àlex
Borràs, una en cada perío
de, van finiquitar les espe
rances del Borriana, que no
va reaacionar.

18 REGIONAL INFANTIL
Borriana O
Benihort 3
No pareixia 'fàcil el des
plaçament a Borriana, ja
que els de la Plana tenen
un equip molt gran i pode-

rós físicament i a l'infantil
del Benihort no li sobren els
kilos. En canvi, al final van
poder ser més els gols, ja
que el Borriana no va
inquietar,

NOM

DOMICILI

Fitxa de subscripció a la Veu de Benicarló
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Se subscriu a La Veu de Benicarló, per l'import de: 37,05 Eu. (50 números, anual, bonificació 5%) pro
rrogable si no hi ha ordre en contra. Als enviaments fora de Benicarló caldrà afegir 16,00 Eu. anuals.

Forma de pagament: Domiciliació bancària
Remeteu aquesta butlleta i la domiciliació bancària per 37,05 Eu. (50 números, anual) a Associació Cultural la
Feram de Benicarló (CI Sant Francesc, 95 Casal Municipal' 12580 Benicarló)
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Senyors: els demano que, fins a una nova ordre, atengueu els rebuts que els presentarà l'Associació Cultural la Feram de

Benicarló per l'import de subscripció a La Veu de Benicarló.

Signatura:
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Pàgina 15 laveUdebenicarlo

I·FU~BOL Alga se muere
en el a/ma...

"Què podem fer?"- li va etzibar el president del Benicarló al senyor López Heredi.a
dilluns a la nit- "hi ha alguna solució?" El fins llavors entrenador es va oferir com ia
cap de turc o boc expiatori (que te:tnt se val) i va posar el seu càrrec a disposició dels
allà presents.

TEXT: rodolfoserrano
pacodelcastiIlo

Aquest home, treballador,
honrat, íntegre i bona per
sona fins l'últim moment, no
va posar cap inconvenient
en el tema econòmic i va
acceptar la decisió de la
Junta. Com que es veu que
ja s'havien mirat alguna
cosa, ben aviat es va anun
ciar el nom del seu succes
sor, l'exjugador i exentrena
dor del Vinaròs Andrés
Alias Padilla (no es pense
que Padilla és el seu nom
de guerra, no, Alias i Padilla
són tots dos cognoms,
mentre que Andrés n'és el
nom). Vosté, estimat però
sofert lector, ja haurà valo
rat aquest nomenament,
però jo ho faré ara mateix.
Fem memòria. El COB ha
tingut en relativament poc
de temps dos entrenadors
vinarossencs, a saber, Biri
Biri, que no va acabar la
temporada, i Lluís Adell
que, no content de no aca
bar la temporada davant el
mal joc i pitjors resultats de

l'equip, va voler cobrar -i va
cobrar- tota la fitxa sencera.
Davant això, la junta directi
va del Benicarló es torna a
arriscar i torna a temptar la
sort i desafiar el destí. Tam
poc no estaria de més
recordar que l'última vega
da que Alias va ser destituït
com entrenador del
Vinaròs, no va deixar d'a
nar amb l'equip, dificultant
la feina del seu successor
Javier Cuartiella. Què vol
que li diga? La feina dels
directius és molt complica
da, no gens agraïda i, de
vegades, s'han de prendre
decisions que no agraden a
tothom, però que sens
dubte seran criticades. Jo
puc pensar que el revulsiu
el teníem al poble, però que
alguns motius no l'han fet
possible. Encara que no el
vaig arribar a conéixer per
sonalment, al senyor López
Heredia li desitjo molta sort
i espero que no s'enduga
del nostre poble una exces
siva mala impressió.

Acte seguit els parlaré
del partit que va fer vessar
el got de la paciència i va

ocasionar tot aquest sara
bastall. El CD Benicarló (no
CF Benicarló que vaig
veure dimarts a la televisió
del nom impossible) va
verificar la seua setena
derrota davant un fluixíssim
Almassora que només va
córrer una mica a la segona
part, al llarg de la qual va
marcar un parell de gols de
xurro quan jugava amb
superioritat numèrica per
expulsió de Damià. Una
mica més tard, Raül Martí
nez va provocar la tercera
expulsió de la temporada
(què li passa enguany a
aquest xicot!) i es va acabar
d'acabar tot. L'actitud del
nostre entrenador a la ban
queta era una mostra de la
impotència de l'equip
davant la porteria contraria.
Fins i tot un aficionat local
va aconseguir baixar des
del seu lloc a una de les
llotges fins la banqueta
local per mirar d'escridas
sar l'entrenador i donar-li
algun' consell. Aquesta
segona part va ser autènti
cament dolenta i em va dei
xar sensació de disgust,

especialment en veure
com, una vegada més, se
n'anaven els tres punts
davant un equip que' no
havia fet cap mèrit per
guanyar-se'ls. En canvi, la
primera part va ser tot al
contrari. El COB haguera
pogut arribar perfectament
al descans amb el partit a la
butxaca, perquè va jugar el
millor futbol de la tempora
da i va crear nombroses
ocasions clares de gol. Fins
i tot, com no, l'àrbitre de
torn va anul·lar un gol que
va fer Raül des de fora de
l'àrea per un joc perillós
que només va existir en la
seua imaginació. Com a
anècdota li contaré que
entre les files dels visitants
vam poder veure l'exjuga
dor del COB Altava, que
segons va dir un veí meu
de llotja, no ha aprés gran
cosa des que se'n va anar
d'ací. El proper diumenge
el Benicarló es desplaçarà
a la germana ciutat de
Benicàssim on, si fem cas a
les bajanades que diu
aquella estúpida i conegu
da dita, guanyarà el partit.

"AUTO ESTELLER
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EL CÒMIC DE XAVIER BURRIELI
Pintades i marranades

Eh tú! Què
no veus que estàs
embrutant eixa

casa?

A més per Q mi .
les parets buides són
una metàfora d'aquesta
societat deshumanitzada
i per això les pinto, per a
lluítar contra el sistema
i bla bla.,
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